
MEDICINSKA SESTRA - NARODNI HEROJ
SASA JAVORINA DOBITNICA MEDALJE
FLORENCE NIGHTINGALE ZA LETO 1977

Tovarišica S a š a J a vor i n a nosilka partizanske
spomenice 1941, je bila rojena v Liki in obiskovala gim-
nazijo v Gospiéu in Zagrebu. Leta 1938 pa je končala
šolo za medicinske sestre v Beogradu.

Njeno prvo službeno mesto je bilo v otroškem za-
vetišču v Beogradu, nato pa na dermato-venerološki kli-
niki, kjer jo je zatekla vojna vihra. Že leta 1937 in 1940
je bila v šoli metirana zaradi politične aktivnosti, bila v
zaporu in izpuščena. Po vojni je bila sekretar rajonskega
komiteja, nato načelnik personalnega oddelka Zveznega
ministrstva za zdravstvo, sindikata zdravstvenih delav-
cev idr. in prevzemala vrsto političnih funkcij, kjer je
uspešno povezovala poverjeno politično delo s strokov-
nim znanjem zdravstvene delavke.

Tovarišica Javorina ste Zeta1977 poleg med. sester Neže Jarnovič in Mihaele
Terzič dobili visoko priznanje mednarodnega Rdečega križa medaljo Florence
NightingaZe. Želimo vas predstaviti slovenskim med. sestram, pa ne samo zato;
poznani ste nam tudi kot sošolka med. sester SZovenk, ki so se pred vojno šolale v
Beogradu. To so naše znane in zaslužne med. sestre: MaZči Podgoršek, Cita Bole-
Lovrenčič, Marta Hočevar-Kuharič, Milica Salberger, Nežka Dolžan-Ška!ar, s ka-
terimi še vedno vzdržujete prisrčne in tovariške stike in radi prihajate med nas v
SZovenijo.

Povejte 'nam, zakaj ste se odločili za poklic med. sestre?

»Ko me vprašuj'ete, zaJkaj sem se ,odločila, da sem si za življenje izbrala po-
klic med. sestre, vam lahko povem, da se je bilo v tem času težko šolati. Še po-
sebno je veljalo to za otroke s podeželja in otroke delavcev. Šolanje je bilo drago,
pa tudi šol ni bilo veliko. Vedno sem si želela poklic, kjer bi lahko pomagala lju-
dem, jih učila in pl'Osvetljevala. Navdušila sem se za poklic učiteljice, a teh je bilo
takrat že preveč, zato sem se odločila za poklic med. Isestre«.
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Vrsta priznanj in odlikovanj, ki jih že imate, nam povedo, kako ste bili aktiv-
ní kot aktivistka in borka ter vidna družbenopolitična delavka in funkcionarka, ali
vam je poklic zdravstvene delavke tudi pripomogel, da ste se vsestransko že pred
vojno vključili v politično dejavnost?

»V času, ko sem se šolala, se je začel vidno pojavljati fašizem tudi pri nas.
Začeli s'o se meddelavoi štrajki, kjer srno sode1ovale tudi nekatere učenke naše
šole. S cilji in idejami partije nas je prva seznanjala s'OšolkaMalči Podgoršek. Da-
jala nam je navodila, karoo je treba ilegalno delati, in ilas oskrbovala tudi z za-
devno literaturo. V času štrajka gradbinskiih delavcev nam je nekišofer v garaži
Rdečega kJ1ižadelil letake, me pa njemu sanitetni material, ki }im je bil potreben
za stavkajoče. Kmalu se je začelo tudi na naši šoli organizirano politično delo. Do-
bivale srno napredno literaturo, ki nas je seznanjala z vsemi p'Odrobnostminapred-
nega gibanja, z delom delavskega razreda, in navezovale srno tudi stike z napred-
nimi študenti v Beogradu.

Ko sem po šoli dobila zaposlitev v otroškem zavetišču, sem nadaljevala z
ilegalnim delom. Odhajala sem v srbsko zdravniško društvo, kjer srno imeli skupne
sesta:nkein se tudi dogovarjaJi za določene akcije. Takrat je bilo tu še društvo bol-
ničarjev!in babic. Poudarjam, da je bil to čas pred drugo svetovno vojno. Že kot
dijakinja sestr,ske šole inkaJSlneje pri poklicnem delu med. sestre sem vsekakor
imela priložnost, da sem se srečevala z ljudmi in prišla v okolje, ki me je obliko-
valo kot človeka in dajalo tudi obeležje mojemu poklicnemu delu.«

Kako ste dočakali vojno in kako ste preživljali vojna leta?

»Vojna me je zatekla na kožno-venel1ičnik1iniki v Be'Ogradu.Tu mi je bilo
najtežje, ko so kliniko zasedli NemeL Vsi srno morali začeli z delom zanje. To
s'Obili zelo mučni in težki čaJSi.Moja eelinaželja je bila, da se pridružim tovarišem
borcem, ki so se bOJ1iliv partizanih. Ko sem končno v spremstvu kurirja odpoto-
vala proti Kruševcu in se vključila v partizanske odrede, sem bila sprva borka,
nato sanitetni referent 'Odreda,kasneje komisar čete, odreda in brigade.

V teh vojnih dneh in tudi po osvoboditvi so me mnogi spraševali, kako sem
prenašala vse strahote vojne in če sem se kaj bala v bojih. No, bojazljivka nisem
bila, pa tudi ne borka z junaškimi dejanji, a vedno sem se v težkih okoliščinah
znašla tako, da sem zaupala v tovariše ,in}impomagala. Tudi borci S'Oimeli vame
zaupanje. Nikdar nisem izgubila upanja in vere v naše oilje in vse to sem nekako
prenašala na sotovariše. Vedno pa so miprvo bili borci ranjenci in civilno prebi-
valstvo. S takšnim prepričanjem in ciljem ,sem nadaljevala svoje delo tudi po
vojni.«

K vsem priznanjem in odlikovanjem, ki jih imate, ste lani dobili najvišje med-
narodno priznanje Rdečega križa, ki ga podeljujejo najzaslužnejšim med. sestram.
Kaj pomeni to za vas?

»To priznanje mi pomeni veli'ko. Sili pa me k razmišljanju, zakaj sem ga do-
bila. Spominjam se sošolk in paJ1tizanskihbolrričaJ1k,ki so izkrvavele, ko so reše-
vale in negovale bolne in mnjene borce. V meni je močno porudarjena težnja, da
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pomagam sočloveku. Tega nisem nikoli zatajila kljub številnim funkcijam, ki ka-
žejo na oddaljenost ad poklica in dolžnosti zdravstvenega delavca - med. sestre,
ki je še vedno moj osnovni poklic.«

Tovarišica Saša Javarina živi zdaj upokojena v Beogradu. Tad je zelo poz-
nana, priljubljena in popularna, saj je človek, ki zna navezovati tople stike s svojo
široko okolico in jih tudi abdržati.

Za odlikovanje j,i iskreno čestitamo in hkrati želimo trdnega zdravja. Njena
vera v človeka naj še dolga odseva med nas, saj nam je ta taka potrebno v tem
tempu življenja, ki nasi s seboj nevarnasti odtujevanja in rahljanja človeških vezi.

Neža Jarnavič

EPIDEMIOLOŠKA PROBLEMATIKA NALEZLJIVIH BOLEZNI V MIRU
IN VOJNI V SR SLOVENIJI

Spremljanje gibanja nalezljivih balezni v SR Slaveniji ali z drugimi besedami
rečena: praučevanje epidemialaške situacije v zadnjih desetih letih nam v celati ne
kaže nič pasebna vznemirljivega. Lahka bi cela rekli, da je sedanje stanje dO' neke
mere ugadna. Padrobnejša analiza pa nam le adkriva nekatera dejstva, ki nisa taka
pazitivna. Predvsem lahka ugatavima, da števila nalezljivih balezni iz leta v leta na-
rašča - sicer umirjena, a vendarle. DeI tega naraščanja je pravzaprav relativen ter
pasledica baljše in tačnejše evidence, skratka natančnejšega prijavljanja nalezljivih
balezni. Dabršen del pa je adraz stvarnega naraščanja nekaterih balezni. Najpomemb-
nejše in najbalj skrb zbujajače pa je dejstva, da v zadnjih letih ugatavimo stalna na-
raščanje črevesnih nalezljivih balezni. Res je sicer, da trebušni tifus in paratifus
B s kamaj nekaj primeri letna nista pamembna, zatO' Sa pa vse druge črevesne
infekcije s svajim absolutna lVisakim številam (pavprečna 8000 primerav letna)
jasnO' apazorila na še vedna nezadastna asebna higiena, nehigienska pitna in re-
kreacijska vada ter stanje družbene prehrane. Če spriča takih akališčin še vedno
gavarima a relativno ugadni epidemialaški situaciji, velja ta seveda za današnji tre-
nutek, za čas miru. Kakršnakali izredna situacija - predvsem vajna - lahka taka
stanje v najkrajšem času paslabša dO' skrajna kritične tačke. Spremenjeni življenjski
pagaji v vajnih razmerah sa namreč vzrak, da se mnoge nalezljive balezni pajavljaja
v abliki epidemij in tudi v mnoga hujših kliničnih ablikah kakar v miru. In če srna
danes zaskrbljeni zaradi črevesnih nalezljivih bolezni, ki v mimem času ne pamenija
le posebna hudega prablema, rnarama pami5liti na ta, da gre za balezni, ki 50' V vajni
lahka prava katastrofa!

Najpamembnejše bolezni iz skupine črevesnih nalezljivih bolezni sa gotava di-
zenterija, razne salmanelaze in enterakalitisi ter virusni hepatitis.

Le natančna spremljanje in proučevanje epidemiolaške situacije v miru, teme-
ljite strakovne in organizacijske priprave zdravstvenih delavcev in zdravstveno pra-
svetljevanje prebivalstva nas lahka abvarujeja tragičnih presenečenj ad nalezljivih
holezni ob marebitni večji naravni nesreči ali vojni.

Doc. dr. Marko Matjašič

179


